
Zápis z jednání komise pro životního prostředí 
konaného dne 21. 6. 2023 od 16:00 do 19:00 hodin 

v obecních lesích Kryštofova Údolí. 
Upozornění: 
Následující text může obsahovat důvěrné informace osobního, obchodního či pracovního charakteru. Je určen pouze pro členy komise, členy 
obecních orgánů, příslušné zaměstnance městského úřadu a popř. pro přizvané odborníky. Informace z jednání by neměly být zveřejněny před 
konečným usnesením příslušného obecního orgánu. 

Přítomni:  Jaroslava Bičíková, Václav Luka, Terezie Nohýnková, Jana Podzimková, Alena Ševců, Jana Šťastná, Jan Štěpán, 
Martina Štrojsová 

Omluven:  Pavel Břicháček, Luboš Dvořáček, Jakub Holas, Jan Mareš 
Nedostavili se:  - 
Hosté:   Patrik Lacina 
 

 PROGRAM: 

1. Exkurze s odborným lesním hospodářem Ing. Janem Dudou 
 

1. Exkurze s odborným lesním hospodářem Ing. Janem Dudou 
Přivítal nás Ing. Jan Duda odborný lesní hospodář obce Kryštofovo údolí. Odborný lesní hospodář rozhoduje o 

výsadbě, péči, směřování vývoje lesa. Není provozním ani ekonomickým pracovníkem lesů. Lesy Kryštofova Údolí 

mají rozlohu cca 25 ha. 

V lesích Kryštofova Údolí se hospodaří nepasečně. Také se tomu říká přírodě blízké hospodaření. Principem je dát 

lesu čas. Jde o hospodaření vhodné pro dlouhodobé vlastníky – s minimálními náklady a dlouhodobými výnosy. Z lesa 

se nesmí se odtěžit více, než je přírůstek. Je to ekonomické (práci dělá příroda) a zároveň ekologické (heslo 

„inteligentní lenošení“). Netěží se na ploše, ale výběrově – jen ty nejlepší kusy, ne vše jako při pasečném 

hospodaření. Výběrová těžba je sice dražší, ale v průměru jde o větší stromy. Vznik holin znamená náklady. Cílem je 

jednu generaci těžit třeba 100 let – nechat různě silné a různě rostoucí jedince. V lese se pěstuje koruna – díky ní 

roste hmota. Stromy se pěstují od semenáčků – nehýbe se s kořenovým systémem a jsou zadarmo. Nevyžíná se, není 

prořezávka, opět se ušetří.  Stromy nerostou tak rychle (hlavně kvůli hustotě lesa, méně světla), ale dřevo je 

kvalitnější, hustší.  

Výsledkem nepasečného hospodaření je pestrý les (druhově, prostorově, velikostně, geneticky). Aktuálně je 

v obecních lesích asi 14 druhů dřevin, v roce 2018 byl ze 70 % smrk, postupně poměr ubývá, aktuálně z cca 20-30% 

buk a jedle. Jde o rozkládání rizika a dlouhodobý výhled. Budoucnost je nejistá – nemá smysl mít jasný cíl, ale spíše 

pestrost. Hustý porost umožňuje bohatší genetický rozvoj. Hledá se optimální hustota lesu (využití citu, zkušenosti i 

vědeckých poznatků). Optimální složení zdejšího lesa by mohlo být např. 20 % smrku, jedle, buku + modřín, lípa, jilm, 

javor, dub. Vhodné je mít i pionýrské dřeviny (např. bříza, olše) pro případ kalamity – les se pak snadněji obnovuje. 

Ekonomický model nepasečného hospodaření v Kryštofově údolí lze zjednodušit takto: 25 ha, přírůstek hmoty cca 

125 m3 ročně, výnos cca 100 tis. Kč ročně, s minimálními náklady a možností dotací. 

Zde i ve většině lesů ČR je problém se zvěří. Stavy by se měly výrazně snižovat, aby byla udržena rovnováha v lese. 

Nemusí to zajišťovat myslivecký spolek, ale i najatý lovec. Oplocenky je nutné udržovat 15-20 let, potom je nutné 

zajistit ochranu jednotlivých stromů. 

Ing. Duda na závěr nabídl komisi i další exkurzi, např. do Malé Skály. Zároveň nabízí možnost setkat se individuálně 

s p. Šimůnkem a konzultovat způsob hospodaření v městských lesích. 

 
Zapsal: Ondřej Šindelář 
Kontrola: Alena Ševců a členové komise 


